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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Angajatii prefecturilor, membri ai sindicatului Egalitatea, anunta ca vor intra in 

greva japoneza - Ei cer aplicarea legii salarizarii unitare a bugetarilor 

• Ministrul Muncii, Marius Budai, noi detalii despre majorarea pensiilor romanilor: 

‘Este una din temele principale ale noastre, ale PSD, pe care le vom sustine in 

Coalitie. Practic este o necesitate, ce si cum va fi o sa comunicam public’ 

• INS: Numarul mediu de pensionari a scazut la 5,058 milioane, in T4; pensia medie 

lunara a ajuns la 1.679 de lei 

• Guvernul urmeaza sa adopte majorarea, incepand cu 1 ianuarie 2024, a 

contributiilor la fondurile private de pensii de la 3,75% la 4,75% 

• Cseke Attila, acord semnat cu Dan Vilceanu privind investitiile finantate prin 

PNRR: 'Apelurile de proiecte se vor lansa in 1 aprilie' 

• Ministrul Agriculturii anunta ca Romania nu va plafona preturile la alimente dupa 

modelul Ungariei: Ei au alegeri 

• Inca un pas pentru eliminarea dosarului cu sina. Autoritatea pentru Digitalizare a 

lansat in dezbatere legea prin care institutiile vor putea face schimb de date 

• Purcarea (CFA Romania): Cresterea economica asteptata in acest an este intre 2% 

si 2,5% 

• Klaus Iohannis, dupa intalnirea cu presedintele bulgar: In contextul tensiunilor cu 

Rusia, este esentiala punerea in functiune a Interconectorului de gaze Bulgaria-

Grecia. Avem promisiuni ca va fi functional pana la finalul anului. 

• Presedintele Iohannis - la inaugurarea constructiei Casei Francofoniei 

• Toate fondurile pe care Romania risca sa le piarda, din exercitiul bugetar 2014-

2020, vor fi redirectionate catre un fond nou creat pentru ajutorarea refugiatilor 
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• Klaus Iohannis pleaca la Chisinau: intalnire cu Maia Sandu 

• Bogdan Aurescu: Aproximativ 80.000 de refugiati ucraineni au ramas in Romania, 

o treime sunt copii 

• Vasile Dincu participa la reuniunea extraordinara a ministrilor Apararii din statele 

NATO 

• Curtea Internationala de Justitie, verdict in razboiul dintre Rusia si Ucraina 

• APCE a votat pentru excluderea Rusiei din Consiliul Europei. Gabriela Hora: Am 

votat aceasta rezolutie. Suntem solidari cu Ucraina 

• Premierii Poloniei, Cehiei si Sloveniei reafirma, la Kiev, solidaritatea UE cu 

Ucraina 

• Presedintele ucrainean Volodimir Zelenski se va adresa online Congresului SUA 

miercuri, la ora 15:00 

• Ucraina sustine ca Rusia si-a atenuat pozitiile in negocieri si nu mai cere Ucrainei 

sa se predea / Negocierile continua miercuri 

• Petrolul european (Brent) a scazut pentru prima data de la inceperea razboiului 

sub 100 de dolari pe baril, o valoare cu 30% mai mica decat maximul de 

saptamana trecuta. 

• FMI: Invadarea Ucrainei de catre Rusia va afecta in mod fundamental economia 

mondiala 
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• Angajaţii prefecturilor, membri ai sindicatului Egalitatea, anunţă că 

vor intra în grevă japoneză - Ei cer aplicarea legii salarizării unitare a 

bugetarilor 

Sindicatul "Egalitatea", care reuneşte angajaţi din administraţia publică, anunţă că 

aproximativ 1.800 de salariaţi ai prefecturilor vor participa, miercuri, la o grevă japoneză, 

prin care solicită ca angajaţii acestor instituţii să intre sub incidenţa Legii privind 

salarizarea personalului plătit din fonduri publice, potrivit news.ro. 

În semn de proteste, angajaţii prefecturilor vor purta banderole albe pe braţ, anunţă 

sindicatul ”Egalitatea”, într-un comunicat dat publicităţii marţi. 

"Solicităm urgentarea adoptării proiectului legislativ care are ca obiect modificarea Legii 

nr.153/2017 privind salarizarea personalului plătit din fonduri publice şi trecerea 

personalului angajat în prefecturi din categoria funcţiilor teritoriale în cea a funcţiilor de 

stat. 

Considerăm că salarizarea personalului din cadrul instituţiilor prefectului ar trebui să fie 

la nivelul funcţiilor publice de stat, având în vedere că instituţia prefectului este un organ 

de control al activităţii autorităţilor publice locale şi de conducere a serviciilor publice 

deconcentrate. 

În prezent, un funcţionar public din instituţia prefectului are un salariu mult mai mic 

decât un funcţionar public din consiliul judeţean, primării şi servicii publice 

deconcentrate”, se arată în comunicatul sindicatului "Egalitatea", distribuit de către 

angajaţii unora dintre prefecturi. 

Potrivit sursei citate, sindicatul reuneşte angajaţi din peste 30 de prefecturi din ţară.  

(Sursa: stiripesurse.ro)  
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• Ministrul Muncii, Marius Budăi, noi detalii despre majorarea pensiilor 

românilor: ‘Este una din temele principale ale noastre, ale PSD, pe care 

le vom susține în Coaliție. Practic este o necesitate, ce și cum va fi o să 

comunicăm public’ 

Ministrul Muncii și Solidarității Sociale, Marius Budăi, a vorbit despre majorarea pensiilor 

românilor și în ce stadiu se află dosarele de recalculare a pensiilor. 

Marius Budăi a declarat că Ministerul Muncii este la zi cu obligațiile asumate în PNRR. 

Acesta a explicat ce se va întâmpla cu pensiile românilor, mai ales după ce liderul PNL, 

Florin Cîțu, a declarat că nu a făcut nimic pentru oameni până acum. 

Reporter: S-ar mai putea vorbi de majorarea pensiilor? 

„Este una din temele principale ale noastre, ale PSD, pe care le vom susține în Coaliție. 

Avem o criza de securitate globală, suprapusă peste criza economică, criza sanitară, criza 

prețurilor din energie și peste o inflație mare. Practic este o necesitate, ce și cum va fi o 

să comunicăm public,” a afirmat Marius Budăi. 

Ministrul Muncii a precizat că recalcularea pensiilor putea fi făcută mai repede, dar 

asumarea reformei pensiilor în PNRR a schimbat lucrurile. 

„Noi pentru 50 de ani de acum încolo suntem limitați, pentru că nu se dorește de către 

unii renegocierea PNRR, într-un procent de 9,4% din PIB cu toate pensiile din sistem, 

inclusiv de ordine publică și tot ce ține de pensii în România.(…) Nu renunț în a rediscuta 

și reajusta acest PNRR, mai ales în contextul actual”. 

Reporter: În ce stadiu este recalcularea pensiilor? 

”Suntem undeva la aproximativ 1,7 milioane de dosare separate, pe perioade 

contributive, necontributive, sporuri.(…) În 28 februarie anul curent am semnat deja 

contractul cu Banca Mondială și din suma colosală de 4 milioane de euro am reușit să 

semnăm un contract de asistență pe 1,5 milioane, celelalte milioane rămânând la 

dispoziția statului român”, a declarat Marius Budăi. 

Ministrul muncii a vorbit și despre plafonarea sporurilor din sistemul bugetar. A 

reamintit că angajații vor fi protejați de tensiunile dintre Rusia și Ucraina.  
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„Din păcate, legea salarizării în România și-a întrerupt cursul, știm cine a înghețat 

salariile și nu putem să vedem până la final efectele. (…) Avem și datoria principală față 

de cetățeni, aici pregătim OUG pentru a-i proteja pe întreprinzători sau angajați în 

eventualitatea în care vor suferi din cauza restricțiilor și evenimentelor din Ucraina, e 

sancțiunile stabilite de UE”, a mai spus Budăi. 

Reporter: Se va implementa o nouă schemă de șomaj tehnic. Cum va funcționa 

”Am finalizat o schema de OUG pe o schemă de șomaj tehnic puțin diferită față de ce a 

fost în pandemie, o voi prezenta în coaliție”. 

Reporter: Va reprezenta 75% din salariu? 

”Să fie decizia în Coaliție. Este o măsura de protecție specială adresate companiilor 

românești, angajatorilor și angajaților.”, a mai declarat Marius Budăi, la Realitatea PLUS. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• INS: Numărul mediu de pensionari a scăzut la 5,058 milioane, în T4; 

pensia medie lunară a ajuns la 1.679 de lei 

Numărul mediu de pensionari a fost de 5,058 milioane de persoane, în trimestrul IV din 

2021, în scădere cu 15.000 de persoane faţă de trimestrul anterior, în timp ce pensia 

medie lunară a crescut cu 0,4%, până la valoarea de 1.679 de lei, raportat la perioada de 

referinţă, arată datele Institutului Naţional de Statistică (INS), publicate miercuri. 

Conform statisticii oficiale, în ultimele trei luni ale anului trecut, pensionarii de asigurări 

sociale deţin ponderea majoritară (99,98%) în numărul total de pensionari, respectiv de 

4,643 milioane de persoane, în scădere cu 9.000 comparativ trimestrul precedent. De 

asemenea, pensionarii de asigurări sociale de stat reprezintă 91,8% în totalul celor de 

asigurări sociale. 

Pe categorii de pensii, numărul pensionarilor pentru limită de vârstă a fost preponderent 

(79,3%) în cadrul pensionarilor de asigurări sociale, iar pensionarii cuprinşi în categoriile 

de pensii - anticipată şi anticipată parţial - au avut o pondere de 2,3%. 
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Raportul pe total dintre numărul mediu de pensionari de asigurări sociale de stat şi cel 

al salariaţilor a fost de 8 la 10, interval care prezintă variaţii semnificative în profil 

teritorial, de la numai patru pensionari la zece salariaţi în judeţul Ilfov, la 16 pensionari la 

10 salariaţi în judeţul Teleorman, respectiv 14 la 10 în judeţele Giurgiu şi Vaslui. 

Potrivit sursei citate, în T4 din 2021, pensia medie de asigurări sociale de stat a variat cu 

discrepanţe semnificative în profil teritorial, ecartul dintre valoarea minimă şi cea 

maximă fiind de 855 de lei (1.277 lei în judeţul Botoşani, 1.287 lei în judeţul Giurgiu, 

1.298 lei în judeţul Vrancea, faţă de 2.132 lei în judeţul Hunedoara, 2.036 lei în 

Municipiul Bucureşti şi 1.892 lei în judeţul Braşov). 

Totodată, numărul total al beneficiarilor prevederilor OUG nr. 6/2009 privind instituirea 

pensiei sociale minim garantate (în prezent - indemnizaţie socială), în trimestrul IV din 

anul anterior, a fost de 922.000 de persoane, dintre care 792.100 de persoane din 

sistemul asigurărilor sociale de stat (17,1% din totalul pensionarilor din această 

categorie), 125.900 de persoane din rândul pensionarilor proveniţi din fostul sistem 

pentru agricultori (58,2% din totalul acestora) şi 4.000 de persoane din sistemul militar 

(2,1% din totalul acestei categorii). 

La nivel naţional, în intervalul analizat, numărul mediu de pensionari a fost de 5,058 

milioane de persoane, în scădere cu 15.000 de persoane faţă de ultimul trimestru din 

2020. 

Pensia medie lunară a fost de 1.679 lei, în creştere cu 0,4% de la trimestru la trimestru, 

iar pensia medie de asigurări sociale de stat s-a situat la valoarea de 1.608 lei. În acest 

context, raportul dintre pensia medie nominală netă de asigurări sociale de stat pentru 

limită de vârstă cu stagiu complet de cotizare (fără impozit şi contribuţia de asigurări 

sociale de sănătate) şi câştigul salarial mediu net a fost de 50,9%, în T4 din 2021, faţă de 

53,4% în T3, acelaşi an. 

Datele INS indică faptul că indicele pensiei medii reale, calculat ca raport între indicele 

pensiei nominale pentru calculul pensiei reale şi indicele preţurilor de consum a fost de 

97,6%. 

Comparativ cu trimestrul IV din 2020, numărul mediu de pensionari a scăzut, în T4 din 

2021, cu 65.000 de persoane, iar cel al categoriei aparţinând asigurărilor sociale de stat 

s-a diminuat cu 36.000 de persoane.  
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În plus, pensia medie lunară şi pensia medie de asigurări sociale de stat au crescut, în 

intervalul de comparaţie, cu 2,6%, respectiv cu 1,1%. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Guvernul urmează să adopte majorarea, începând cu 1 ianuarie 2024, 

a contribuţiilor la fondurile private de pensii de la 3,75% la 4,75% 

Guvernul urmează să adopte în şedinţa de miercuri majorarea, începând cu 1 ianuarie 

2024, a contribuţiilor la fondurile private de pensii de la 3,75% la 4,75%. 

 

Măsura va decisă printr-o ordonanţă de urgenţă pentru modificarea alineatului (3) al 

articolului 43 din Legea nr. 411/2004, privind fondurile de pensii administrate privat. 

 

"Obiectul de reglementare al proiectului de act normativ îl constituie majorarea, 

începând cu 1 ianuarie 2024, a contribuţiilor la fondurile private de pensii de la 3,75% la 

4,75%, având în vedere că atât în Planul Naţional de Rezilienţă şi Redresare - PNRR- cât 

şi în programul de guvernare este prevăzută măsura care vizează creşterea contribuţiilor 

pentru Pilonul II de pensii cu un punct procentual de la 3,75%, cât este în prezent până 

la 4,75% în 2024", conform notei de fundamentare a proiectului de OUG. 

 

Guvernul va aproba şi un proiect de lege pentru reglementarea unor măsuri 

privind cadrul general aplicabil băncilor de dezvoltare din România. 

 

"Prin prezentul act normativ se creează cadrul general aplicabil băncilor de dezvoltare 

pentru a-şi desfăşura activitatea pe teritoriul României. La propunerea Ministerului 

Finanţelor, prin hotărâre a Guvernului se reglementează organizarea şi funcţionarea 

fiecărei bănci de dezvoltare. În plus, pentru activităţile în contul şi numele statului se 

stabilesc legislaţia aplicabilă, mecanismul şi autoritatea de supraveghere", se arată în 

expunerea de motive a proiectului. 

 

Totodată, Executivul va decide, printr-un proiect de ordonanţă de urgenţă, cu 

privire la aprobarea şi finanţarea unor programe de garantare în domenii 

prioritare pentru economia românească.  
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Astfel, conform notei de fundamentare, se propune aprobarea unui număr de 4 

programe de garantare în domeniile prioritare: Programul IMM PROD, Programul 

RURAL INVEST, Programul GARANT CONSTRUCT şi Programul INNOVATION. 

 

"Programele vor fi implementate sub formă de scheme de ajutor de stat prin care se 

acordă garanţii şi granturi având ca obiectiv deblocarea accesului la finanţare al 

beneficiarilor care se confruntă cu un deficit de lichidităţi generat de pandemia COVID-

19, în vederea realizării proiectelor de investiţii şi asigurării continuităţii în desfăşurarea 

activităţii acestora", se spune în notă. 

 

În şedinţă va fi adoptat un proiect de hotărâre pentru aprobarea Strategiei 

naţionale în domeniul drogurilor 2022-2026 şi a Planului de acţiune pentru 

implementarea Strategiei naţionale în domeniul drogurilor 2022-2026. 

 

Pe agenda şedinţei de Guvern figurează şi un proiect de hotărâre privind aprobarea 

mecanismului pentru crearea şi utilizarea bazei de date cu utilaje şi echipamente prin 

înfiinţarea Registrului utilajelor, echipamentelor şi instalaţiilor de care pot dispune 

operatorii economici în vederea participării la procedurile de achiziţie publică/sectorială 

din domeniul proiectelor de infrastructură de transport. 

 

Executivul va adopta şi un memorandum având ca temă constituirea Consiliului 

Interinstituţional pentru combaterea spălării banilor şi a finanţării terorismului, structură 

decizională pentru procesul evaluării naţionale a riscurilor în domeniul spălării banilor şi 

a finanţării terorismului, activitate desfăşurată în cadrul proiectului SRSP 2020/137.01 

"Money Laundering and Terrorism financing Risks Compliance: Implementing a National 

Mechanism to Asses and Manage Money Laundering and Terrorism Financing Risks in 

Romania", proiect finanţat în cadrul Programului de Sprijin pentru Reforme Structurale 

2017-2020.  

(Sursa: Agerpres) 
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• Cseke Attila, acord semnat cu Dan Vîlceanu privind investițiile 

finanțate prin PNRR: 'Apelurile de proiecte se vor lansa în 1 aprilie' 

Ministrul investiţiilor şi proiectelor europene Dan Vîlceanu şi ministrul dezvoltării, 

lucrărilor publice şi administraţiei Cseke Attila au semnat Acordul de finanţare privind 

implementarea investiţiilor finanţate prin Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă 

(PNRR), demers necesar înainte de lansarea apelurilor de proiecte, la 1 aprilie. 

„În urma acordului semnat, apelurile de proiecte se vor lansa în 1 aprilie, anunţă 

ministrul Cseke Attila. Acesta a precizat că Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi 

Administraţiei (MDLPA) gestionează integral două componente majore, Valul Renovării 

şi Fondul Local,  precum şi investiţiile în cicloturism şi construirea de creşe”, precizează 

Ministerul Dezvoltării într-un comunicat. 

Astfel, MDLPA a elaborat şi finalizat ghidurile solicitantului pentru proiectele finanţate 

din Fondul local şi Valul renovării şi a asigurat posibilitatea supracontractării cu 30% a 

investiţiilor din cele două componente, a anunţat ministrul Cseke Attila, care a precizat 

că supracontractarea asigură că vor putea fi cheltuiţi toţi banii alocaţi prin Planul 

Naţional de Redresare şi Rezilienţă, gestionaţi de MDLPA. 

Bugetul pentru Valul renovării este de 2,2 miliarde de euro, ajungând la 2,8 miliarde de 

euro prin supracontractare, iar investiţiile urmăresc, în principal, lucrări de renovare 

energetică a blocurilor şi a clădirilor publice, precum şi proiecte integrate de consolidare 

seismică şi eficientizare energetică. 

Ministrul Cseke Attila a precizat că, din fondul iniţial de 2,2 miliarde de euro, pot fi 

reabilitate aproximativ 1.400 de blocuri, însemnând 1,3 milioane de mp, pentru a fi 

eficiente din punct de vedere energetic şi sigure în caz de cutremur. Totodată, clădirile 

instituţiilor publice vor putea fi reabilitate şi eficientizate energetic şi, astfel, vor fi 

scăzute emisiile de carbon. În total, va fi finanţată renovarea a aproximativ 2.000 de 

instituţii publice prin PNRR. 

Fondul local, cu un buget total iniţial de 2,1 miliarde de euro (2,7 miliarde de euro după 

supracontractare), are în vedere trecerea spre tranziţia verde şi digitală, prin investiţii în 

fondul construit, în achiziţia de transport verde, curat şi de digitalizare a documentaţiilor 

de amenajarea teritoriului şi urbanism.  
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"Ţinta este să reînnoim parcurile auto ale localităţilor cu automobile inteligente şi verzi, 

prietenoase cu mediul", a subliniat Cseke Attila. 

1.135 vehicule noi, electrice sau cu hidrogen vor fi achiziţionate pentru reşedinţele de 

judeţ, municipiul Bucureşti, oraşe şi comune, dintre care 715 autobuze, 50 tramvaie, 50 

troleibuze şi 320 microbuze. 

”Transportul public în România va deveni mai verde şi mai inteligent în urma 

achiziţionării a 491 de sisteme digitale de management al transportului public, până în 

trimestrul II al anului 2026. Noile autovehicule vor beneficia şi de staţii de încărcare 

corespunzătoare, în urma achiziţionării a 13.200 puncte de încărcare, şi vor servi şi 

transportul elevilor”, a subliniat ministrul. 

Prin PNRR, Ministerul Dezvoltării va construi creşe moderne şi eficiente din punct de 

vedere energetic, aproximativ 1.091 km de piste de biciclete şi 5.522 de locuinţe pentru 

tineri, medici şi profesori. 

Implementarea Planului Naţional de Redresare şi Rezilienţă reprezintă un obiectiv 

prioritar al Guvernului, fiind necesar a se lua toate măsurile administrative care pot servi 

realizarea acestui obiectiv – a menţionat ministrul dezvoltării. 

Din PNRR, Ministerul Dezvoltării gestionează un buget total de 5,55 miliarde de euro, 

sumă ajustată cu posibilitatea supracontractării. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Ministrul Agriculturii anunță că România nu va plafona preţurile la 

alimente după modelul Ungariei: Ei au alegeri 

Ministrul Agriculturii, Adrian Chesnoiu, a declarat marți că România şi celelalte ţări din 

Uniunea Europeană nu pot aplica modelul Ungariei de plafonare a preţurilor, iar în 

Ungaria decizia a fost luată din cauza apropiatelor alegeri din aprilie, potrivit News.ro. 

Chesnoiu a mai declarat că România nu are nicio problemă privind stocurile de alimente, 

rezervele de stat fiind intacte în acest moment.  
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Întrebat la Digi24 dacă în România nu s-ar putea plafona preţurile, aşa cum s-a 

întâmplat în Ungaria, Adrian Chesnoiu a explicat că în ţara vecină s-a luat această decizie 

din cauza campaniei electorale şi a alegerilor care vor avea loc în 3 aprilie. 

”Modelul Ungaria nu poate fi aplicat în Europa. Ungaria are alegeri pe 3 aprilie. Niciun 

alt stat din UE, cu excepţia Franţei, la finalul lunii aprilie, nu are alegeri. M-am uitat la 

ştirile care spuneau că Ungaria a oprit exportul de cereale. În realitate, deşi a fost 

prezentată ca o blocadă a Ungariei, în încercarea de a-şi menţine stocurile pentru 

necesarul intern, în realitate, Ungaria exportă pe bază de licenţă. Este o platformă 

informatică în care orice comerciant de cereale introduce cererea de vânare şi se 

autorizează în 72 de ore sau statul ungar poate să îşi manifeste prima opţiune în 

achiziţionarea cantităţii disponibile”, a declarat Adrian Chesnoiu. 

Ministrul Agriculturii a mai precizat că România are stocuri complete în rezerva de stat şi 

că nu se pune problema epuizării acestora. 

”Statul român nu achiziţionează alimente pentru că noi avem în rezervele de stat, în 

momentul de faţă, stocurile intacte. În momentul în care din rezerva de stat disloci o 

cantitate, de reîntregeşte din piaţa liberă. Este singura zonă de schimb. Acum, România 

are stocurile complete la toate categoriile trecute în nomenclatorul rezervei de stat. Vă 

asigur, fiindcă ele se verifică lunar. (…) Nu este nevoie să aplicăm modelul Ungaria de 

plafonare a preţurilor”, a declarat Adrian Chesnoiu. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Încă un pas pentru eliminarea dosarului cu șină. Autoritatea pentru 

Digitalizare a lansat în dezbatere legea prin care instituțiile vor putea 

face schimb de date 

Autoritatea pentru Digitalizarea României (ADR) a lansat marți în dezbatere publică 

legea interoperabilității, un proiect legislativ care va reglementa și facilita schimbul de 

date între sistemele informatice ale diferitelor instituții ale statului. Această lege va 

implementa principiul „doar o singură dată”, pentru eliminarea schimbului de date pe 

suport fizic și a birocrației.  
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Prin această lege, se urmărește promovarea interoperabilității în administrația publică 

centrală și între administrația locală și administrația centrală, dar și facilitarea accesului 

instituțiilor private la datele deținute de instituții publice și viceversa, cu asigurarea 

securității și confidențialității schimburilor de date. 

Ca efect al legii, instituțiile și autoritățile publice sunt obligate să asigure prestarea 

serviciilor fără a solicita documente suplimentare care conțin exclusiv informații 

disponibile prin platforma de interoperabilitate. 

Instituțiile și autoritățile publice nu vor mai avea dreptul să solicite persoanelor fizice și 

juridice dovezi sau certificări ale datelor deja colectate, ci datele utilizate în furnizarea 

serviciilor publice trebuie preluate exclusiv din registrele disponibile prin intermediul 

platformei. 

Datele furnizate prin platforma națională de interoperabilitate vor avea aceeași valoare 

juridică cu datele conținute în documentul prezentat fizic, care conține sau confirmă 

datele respective, a unei copii conforme cu originalul sau a unui document electronic 

semnat cu semnătură electronică calificată. 

„Inițiativa reprezintă un pas concret prin care cetățenii vor beneficia de servicii publice 

digitale”, transmite ADR. 

„Propunerea legislativă este generată de necesitatea unei infrastructuri digitale, coerente 

și integrate la nivelul administrației publice din România, care să ofere servicii digitale de 

calitate cetățenilor. Adresăm astfel una din principalele provocări la nivelul 

administrației, și anume realitatea că sistemele existente sunt în general fragmentate, 

fiind proiectate și dezvoltate izolat de către diferitele instituții ale statului”, a explicat 

Sabin Sărmaș, președintele Comisiei pentru tehnologia informației și comunicațiilor din 

Camera Deputaților și inițiatorul grupului de lucru „Law and Technology Lab”. 

„Inițiativa legislativă de față creează practic premisele construcției ecosistemului digital 

și implicit a Cloud-ului Guvernamental”, a declarat președintele Autorității pentru 

Digitalizarea României, Dragoș-Cristian Vlad. 

Această lege reprezintă un jalon prevăzut în calendarul reformelor din Planul Național 

de Redresare și Reziliență (PNRR). Intrarea în vigoare a noii legi privind 

interoperabilitatea este prevăzută pentru trimestrul II din 2022.  
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Ce urmează 

În termen de 3 luni de la publicarea legii în Monitorul Oficial al României, la propunerea 

președintelui ADR, Ministrul Cercetării, Inovării și Digitalizării (MCID) va aproba, prin 

Ordin al Ministrului, Normele de referință pentru realizarea interoperabilității în 

domeniul TIC (NRRI). Aceste norme vor conține măsurile și obligațiile pentru instituțiile 

și autoritățile publice centrale și locale în vederea asigurării interoperabilității între 

instituțiile și autoritățile publice sau entitățile private, precum și un set de elemente 

comune (vocabular, concepte, principii, recomandări, standarde, specificații și practici). 

Aceste norme devin obligatorii pentru instituțiile și autoritățile publice din cadrul 

administrației publice centrale și locale, vor fi evaluate cel puțin o dată la doi ani și, dacă 

se impune, actualizate. 

Odată cu aprobarea NNRI, MCID va transmite către Ministerul Finanțelor, la propunerea 

președintelui ADR, propunerea privind rectificarea bugetului ADR, în sensul asigurării 

necesarului de finanțare pentru administrarea platformei naționale de interoperabilitate. 

Se va constitui Platforma Națională de Interoperabilitate necesară în vederea asigurării 

interoperabilității sistemelor informatice publice pentru furnizarea serviciilor publice 

electronice și la ghișeu, precum și accesarea informațiilor de către entitățile private și 

persoane fizice. 

Suportul tehnic al platformei va fi asigurat de o infrastructură informatică dedicată, care 

oferă mecanisme de acces automat la toate registrele de bază și care permite schimbul 

de date între instituțiile și autoritățile publice în vederea asigurării interoperabilității 

sistemelor informatice publice pentru furnizarea serviciilor publice electronice și la 

ghișeu. 

MCID va crea o nouă direcție în cadrul ADR, care va acționa în calitate de administrator 

al platformei naționale de interoperabilitate. 

Pentru atingerea scopului legii, ADR va înființa Registrul Național al Registrelor (RNR), ca 

parte a NRRI. Structura și conținutul datelor și cunoștințelor din RNR se aprobă prin 

Ordin al Ministrului Cercetării, Inovării și Digitalizării, la propunerea președintelui ADR. 
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Instituțiile și autoritățile publice centrale care dețin un registru de bază sunt obligate să 

se integreze cu platforma de interoperabilitate în maxim un an de la punerea în 

funcțiune a platformei și să ofere acces la aceste date prin platforma de 

interoperabilitate. Instituțiile și autoritățile publice locale care dețin un registru de bază 

sunt obligate să se integreze cu platforma de interoperabilitate în maxim doi ani de la 

punerea în funcțiune a platformei și să ofere acces la aceste date prin platforma de 

interoperabilitate. 

Instituțiile și autoritățile publice sunt obligate ca, în termen de cel mult 5 ani de la 

intrarea în vigoare a prezentei legi, să ofere servicii publice și în mod electronic prin 

intermediul portalurilor lor, când acest lucru este posibil. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

• Purcărea (CFA România): Creşterea economică aşteptată în acest an 

este între 2% şi 2,5% 

Creşterea economică a României estimată pentru acest an este situată între 2% şi 2,5%, 

faţă de 4% în urmă cu trei săptămâni, înainte de începerea conflictului din Ucraina, a 

declarat marţi Mihai Purcărea, membru al board-ului CFA Society România, în cadrul 

unui eveniment de specialitate, care a prezentat un sondaj CFA România. 

"Creşterea economică a României anul trecut a fost una destul de bună. Vorbim de o 

creştere de peste 6%, iar până să înceapă acest conflict aşteptările erau destul de 

pozitive şi pentru 2022 şi pentru 2023. Vorbeam de fonduri europene destul de 

importante, investiţii destul de mari în România, însă lucrurile cred că s-au schimbat 

destul de mult în ultimele două săptămâni. Faţă de 4% aşteptări acum trei săptămâni, 

înainte de începerea conflictului, în momentul de faţă creşterea economică aşteptată de 

către respondenţi este între 2 şi 2,5% (27% dintre respondenţi - n.r.). O scădere destul 

de importantă faţă de aşteptările de doar acum două săptămâni. Vorbim de creşterea 

economică pentru întreg anul şi aproape două puncte procentuale diferenţă faţă de 

acum două săptămâni. Destul de mult. Aşteptările sunt de încetinire destul de puternică 

a economiei", a spus Mihai Purcărea, la a 16 ediţie a evenimentului CFA Forecast Dinner. 
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Potrivit sondajului, 23% dintre respondenţi se aşteaptă la o creştere economică cuprinsă 

între 2,5% şi 3%, iar 22% sub 2%. 13% dintre participanţi la sondaj se aşteaptă la o 

creştere de peste 4%. 

Întrebaţi despre aşteptările privind inflaţia medie în acest an, 31% dintre respondenţi se 

aşteaptă la o inflaţie de peste 10%, 27% la o inflaţie cuprinsă între 9 şi 10%, iar 24% la o 

inflaţie medie de 8 - 9%. 

Referitor la cursul de schimb, cei mai mulţi participanţi la sondaj (38%) estimau un curs 

de 5 - 5,05 lei pentru un euro la 31 decembrie 2022, iar 24% la un curs de 4,95 - 5 lei 

pentru un euro. 

Indicele ROBOR la 3 luni este aşteptat să se situeze între 4% şi 5% la 31 decembrie 2022 

de către 40% dintre respondenţi, între 5% şi 6% de către 31% respondenţi şi între 3% şi 

4% de către 19% dintre participanţii la sondaj. 

De asemenea, dobânzile la titlurile de stat cu maturitatea la 5 ani sunt estimate la 5% - 

6% la 31 decembrie 2022 de către 41% dintre respondenţi. 22% dintre participanţi la 

sondaj estimează valori cuprinse între 4% şi 5%, şi tot 22% valori cuprinse între 6% şi 7%. 

Aproape jumătate dintre participanţi la sondaj (46%) se aşteaptă ca indicele BET-XT, al 

celor mai lichide 25 de titluri de pe bursă, să crească în acest an cu 0% - 10%, iar 30% 

estimează o scădere cuprinsă între 0% şi 10%. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Klaus Iohannis, după întâlnirea cu președintele bulgar: În contextul 

tensiunilor cu Rusia, este esențială punerea în funcțiune a 

Interconectorului de gaze Bulgaria-Grecia. Avem promisiuni ca va fi 

funcțional până la finalul anului. 

Klaus Iohannis și Rumen Radev au susținut o conferință de presă comună, la finalul 

întâlnirii de la Cotroceni. Cei doi oficiali au vorbit despre necesitatea de cooperare 

strânsă între România și Bulgaria, în numeroase domenii, precum economie, apărare, 

criza refugiaților sau aderarea la Spațiul Schengen.  
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Iohannis a precizat că în cadrul discuțiilor, s-a discutat și despre posibilitatea ca UE să 

transfere ajutoare și Republicii Moldova, în caz de necesitate: “Am discutat despre 

operaționalizarea centrului logistic de la Suceava, care colectează și transferă în Ucraina 

și Moldova ajutorul internațional umanitar. Este posibil ca fluxurile de refugiați să 

crească. Am discutat despre cum putem face față cu bine acestei crize fără precedent. 

Am subliniat necesitatea ca UE, alături de statele membre, să acorde sprijin Republicii 

Moldova și pentru creșterea rezilienței sale.” 

Președintele României a vorbit și despre noi oportunități în sectorul economic cu 

Bulgaria, în special în privința investițiilor reciproce. Astfel, Iohannis a cerut deblocarea 

coridorului de gaze ce ar uni România – Bulgaria – Grecia. Potrivit Economedia, este un 

proiect al UE blocat din cauza faptului că Grecia și Bulgaria amână de șase ani 

interconectarea, care ar putea ajuta România să se aprovizioneze cu gaze din alte surse 

decât din Rusia. 

“Există un potențial mare pentru noi oportunități în sectorul economic cu Bulgaria, în 

special în privința investițiilor reciproce. Am discutat despre diversificarea surselor de 

energie, în contextul situației cu Federația Rusă. Am subliniat importanţa 

operaționalizării rapide a Interconectorului Bulgaria-Grecia. Odată finalizat, acesta va 

putea fi conectat la gazoductul BRUA deja operaţional şi astfel Coridorul Vertical de 

Gaze, care are o importanţă crucială, să devină funcţional”, a spus Iohannis, care a 

precizat că “avem promisiuni din partea Greciei ca până la sfârșitul acestui an 

interconectorul să fie funcțional”. 

Cei doi președinți au subliniat importanța Dunării pentru ambele țări: “Am discutat 

despre construirea de noi poduri peste Dunăre și asigurarea navigabilității pe Dunăre.” 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Preşedintele Iohannis - la inaugurarea construcţiei Casei Francofoniei 

Preşedintele Klaus Iohannis va participa miercuri la inaugurarea construcţiei Casei 

Francofoniei.  
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La eveniment sunt aşteptaţi ambasadori ai ţărilor francofone, reprezentaţi ai 

organizaţiilor francofone din ţară, reprezentanţi ai mediului academic, precum şi înalţi 

demnitari care sprijină iniţiativa Casei Francofoniei în România. 

Pe 21 septembrie anul trecut, rectorul Universităţii Politehnica din Bucureşti anunţa că 

UPB va realiza "a doua Casă a Francofoniei din lume, în campusul său universitar". 

"Casa Francofoniei de la Politehnica Bucureşti va fi spaţiul unde francofonii din lumea 

întreagă vor putea să se întâlnească pentru a difuza cultura ştiinţifică francofonă şi 

pentru a dezvolta mobilitatea studenţească francofonă aici, în Europa Centrală şi de Est. 

(...) Această Casă a Francofoniei va demonstra încă o dată că universităţile francofone 

contribuie la construirea unui dialog paşnic între civilizaţiile din lumea întreagă. Este un 

proiect important, prin care Politehnica din Bucureşti şi România îşi exprimă 

angajamentul de a merge către un nivel superior în dezvoltarea francofoniei mondiale", 

afirma atunci rectorul UPB. 

Ministrul Educaţiei, Sorin Cîmpeanu, preşedinte al AUF, a apreciat propunerea 

reprezentanţilor UPB de a construi Casa Francofoniei, demers care va sprijini mobilitatea 

studenţilor francofoni. 

Potrivit ministrului, în România, mai mult de un milion de elevi învaţă franceza. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Toate fondurile pe care România risca să le piardă, din exercițiul 

bugetar 2014-2020, vor fi redirecționate către un fond nou creat 

pentru ajutorarea refugiaților 

Eurodeputatul Corina Crețu informează că Uniunea Europeană a propus o acțiune de 

coeziune pentru refugiații din Europa, măsura constând în redirecționarea fondurilor pe 

care România risca să le piardă, din exercițiul bugetar 2014-2020,  într-un fond special 

dedicat ajutorării refugiaților. 

„Aproximativ 3 milioane de ucraineni au fugit de invazia rusă pentru a găsi siguranța și 

liniștea în țările din Uniunea Europeană.  
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Pentru a ajuta statele membre și regiunile să facă față acestui flux mare de refugiați, 

Comisia Europeană propune crearea mecanismului Acțiune de coeziune pentru refugiații 

aflați în Europa (CARE)”, a transmis Corina Crețu, subliniind că măsura a fost discutată în 

cadrul ședinței Comisiei pentru Dezvoltare Regională în care este membră. 

Acțiunea de coeziune pentru refugiații din UE include modificări specifice ale cadrului 

juridic stabilit pentru politica de coeziune din perioada de programare 2014-2020, 

precum și ale regulamentului privind Fondul european de ajutor pentru cei mai 

defavorizați (FEAD). 

„Consider că această măsură este una extrem de binevenită și importantă, astfel, atât 

România cât și celelalte țări europene vor putea utiliza la maxim fondurile rămase 

neutilizate din programele operaționale 2014-2020. Pe scurt, banii pe care Romania i-ar 

fi pierdut pentru acest exercitiu financiar, intra tot in Romania, pentru a ajuta tara 

noastra sa facă fata afluxului de refugiați din Ucraina”, a transmis Corina Crețu. 

Principiul utilizării pe deplin flexibile între FEDER și FSE este deschis pentru restul 

fondurilor din perioada de programare 2014-2020 care nu au fost încă absorbite. Acest 

lucru va permite ca operațiunile care abordează provocările migratorii ca urmare a 

agresiunii militare a Rusiei să fie finanțate de oricare dintre cele două fonduri, fără a fi 

necesară efectuarea de transferuri între fonduri. 

La fel, este important și faptul că toate cheltuielile pentru astfel de operațiuni vor fi 

eligibile retroactiv de la data de 24 februarie. 

A fost propusă, de asemenea, extinderea ratei excepționale de cofinanțare de 100 % 

introdusă în cadrul Inițiativei de investiții pentru răspunsul la coronavirus la exercițiul 

contabil în curs, care se încheie la 30 iunie 2022. Astfel, statele membre pot alege să o 

aplice atât pentru politica de coeziune, cât și pentru programele FEAD. 

„Aceste măsuri vor contribui la eliberarea presiunii bugetelor statelor membre ca urmare 

a impactului economic a războiului din Ucraina, a creșterii prețurilor la energie și a 

repercursiunilor din urma pandemiei.  Propunerea CARE va permite politicii de coeziune 

să reacționeze rapid și flexibil la provocările cu care se confruntă Uniunea Europeană. Se 

preconizează că această propunere va intra în vigoare luna viitoare”, a transmis Corina 

Crețu. 

(Sursa: g4media.ro)  
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• Klaus Iohannis pleacă la Chișinău: întâlnire cu Maia Sandu 

Președintele Klaus Iohannis va pleca, miercuri, în Republica Moldova, acolo unde va avea 

o întâlnire cu Maia Sandu. Principalul subiect de discuție va fi criza refugiaților ucraineni. 

Klaus Iohannis va discuta cu Maia Sandu posibilitățile de ajutor din partea României 

pentru a gestiona criza refugiaților, în contextul în care România operaționalizează 

marele hub logistic unde vor ajunge ajutoarele din toată Europa. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Bogdan Aurescu: Aproximativ 80.000 de refugiați ucraineni au rămas 

în România, o treime sunt copii 

Aproximativ 80.000 de refugiați ucraineni care au fugit din calea războiului au rămas în 

România, iar o treime dintre aceștia sunt copii, a declarat ministrul român de Externe, 

Bogdan Aurescu, într-o intervenție la CNN, potrivit transcriptului publicat de MAE. 

„Le oferim condiții pentru înscrierea la școli și la universități, pentru elevi/studenți. 

Totodată, le-am oferit îngrijire medicală gratuită, asistență, adăpost, orice a fost nevoie 

ca ei să se simtă confortabil, sau cât de confortabil se poate, în condițiile date”, a spus 

ministrul, care a salutat modul în care s-au mobilizat ONG-urile și cetățenii români în 

sprijinul refugiaților. 

Bogdan Aurescu a notat că este posibil ca fluxul de migranți să crească în continuare, 

chiar și când luptele din Ucraina vor înceta, deoarece oamenii vor continua să plece „din 

cauza deteriorării semnificative a condițiilor de viață, ca urmare a agresiunii rusești”. 

Ministrul spune însă că „vom reuși și pe viitor să facem față și să primim pe toată lumea 

care vine și ne cere ajutorul pentru a intra în România, pentru a rămâne aici sau în 

tranzitul către alte țări”. „Și au fost deja mai mult de 90 de țări care ne-au cerut ajutorul 

pentru a-și evacua cetățenii. Mai mult de 20 de misiuni diplomatice care se aflau la Kiev 

au fost, de asemenea, evacuate prin România”, a mai spus ministrul de Externe. 

(Sursa: g4media.ro) 
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• Vasile Dîncu participă la reuniunea extraordinară a miniştrilor 

Apărării din statele NATO 

Ministrul Apărării Naţionale, Vasile Dîncu, participă, miercuri, la reuniunea extraordinară 

a miniştrilor Apărării din statele membre ale NATO, care se va desfăşura la Cartierul 

General al Alianţei de la Bruxelles. 

Potrivit unui comunicat al MApN, evenimentul se desfăşoară sub coordonarea 

secretarului general al NATO, Jens Stoltenberg, pe fondul războiului declanşat de 

Federaţia Rusă în Ucraina şi reprezintă un reper important în planul pregătirii deciziilor 

pe palierul adaptării Alianţei la actualul context de securitate, în perspectiva Summitului 

de la Madrid din 29 - 30 iunie. 

Agenda reuniunii se concentrează pe două mari teme. Prima sesiune va fi dedicată 

situaţiei de securitate din Ucraina şi implicaţiilor acestui conflict asupra NATO şi a 

partenerilor din vecinătate şi îi va avea ca invitaţi pe miniştrii Apărării din Suedia, 

Finlanda, Georgia şi Ucraina. Va participa Înaltul Reprezentant al UE pentru Afaceri 

externe şi politica de securitate, Josep Borrell. 

A doua sesiune, în format aliat, prevede dezbateri aprofundate referitoare la adaptarea 

pe termen lung a posturii colective a NATO pentru a răspunde noilor realităţi de 

securitate de la graniţa Alianţei. 

În marja reuniunii, ministrul Vasile Dîncu va avea o întâlnire bilaterală cu omologul din 

Canada. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Curtea Internațională de Justiție, verdict în războiul dintre Rusia și 

Ucraina 

Curtea Internaţională de Justiţie (CIJ) va pronunţa, miercuri, verdictul în procedura 

lansată de oficialii de la Kiev, care cere celei mai înalte instanţe a ONU să ordone 

Moscovei să oprească imediat invazia Ucrainei 
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CIJ se va pronunţa într-o şedinţă de la ora 16.00 (15.00 GMT) la Haga, unde se află, în 

urma unei cereri urgente din partea Ucrainei depusă la câteva zile după începerea 

invaziei ruse din 24 februarie. 

Kievul consideră că Rusia şi-a justificat ilegal invazia printr-un pretins fals genocid 

împotriva populaţiilor de limbă rusă din regiunile ucrainene Doneţk şi Lugansk. Ucraina 

doreşte ca CIJ, creată în 1946 pentru a soluţiona disputele dintre state, să ia măsuri de 

urgenţă pentru a ordona Rusiei "suspendarea imediată a operaţiunilor militare”. 

"Rusia trebuie oprită, iar instanţa are un rol de jucat în oprirea ei”, a declarat 

reprezentantul Ucrainei Anton Korînevici, în cadrul unei audieri, informează lefigaro.fr. 

Rusia a refuzat să se prezinte la audierile CIJ în acest caz din 7-8 martie. Dar, într-un 

document scris, Moscova a respins jurisdicţia instanţei în privinţa pretenţiei Ucrainei. 

Rusia susţine că nu intră în domeniul de aplicare al Convenţiei de genocid din 1948, pe 

care Kiev îşi întemeiază cazul. "Guvernul Federaţiei Ruse solicită cu respect Curţii să se 

abţină de la a indica măsuri provizorii şi să scoată cazul de pe rolul său”, au spus 

autorităţile de la Moscova. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• APCE a votat pentru excluderea Rusiei din Consiliul Europei. Gabriela 

Hora: Am votat această rezoluție. Suntem solidari cu Ucraina 

Adunarea Parlamentară a Consiliului Europei (#APCE) a votat acum, în unanimitate, 

propunerea prin care solicită excluderea Rusiei din Consiliul Europei. În calitate de 

membră a Delegației Parlamentului României la APCE, am votat rezoluția care conține 

această propunere. Consider că un stat care nu respectă granițele recunoscute 

internațional,  a cărui armată omoară civili și distruge orașe nu are cum să mai facă parte 

dintr-o instituție pan-europeană care își propune să protejeze drepturile omului, anunță 

deputatul PNL Gabriela Horga, membri a Adunării Parlamentare a Consiliului Europei din 

partea Parlamentului României. 

”În momentul în care a devenit evident că există o majoritate absolută în favoarea 

acestei rezoluții de excludere, Rusia a declanşat procedura ieşirii din Consiliul 

Europei. 
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Potrivit documentului votat de APCE, Comitetul de Miniștri trebuie să ceară retragerea 

Federației Ruse din Consiliul Europei. Dacă Federația Rusă nu se conformează acestei 

solicitări, Comitetul de Miniștri trebuie să ia în considerare data imediat posibilă de la 

care Rusia să înceteze să mai facă parte din Consiliul Europei. 

APCE condamnă agresiunea Federației Ruse împotriva Ucrainei, este solidară cu Ucraina 

și cu poporul ucrainean și își reafirmă susținerea pentru suveranitatea, independența și 

integritatea teritorială a Ucrainei. 

Potrivit documentului, prin acțiunile sale conducerea Federației Ruse reprezintă o 

amenințare la adresa securității în Europa, urmând o cale care include agresiunea 

militară împotriva Republicii Moldova și ocuparea regiunii transnistrene, agresiunea 

militară împotriva Georgiei din 2008, anexarea ilegală a Crimeei, dar și rolul Rusiei în 

estul Ucrainei, care a culminat cu recunoașterea ilegală a auto-proclamatelor republici 

din Donețk și Luhansk. Amendamentul referitor la atacarea Republicii Moldova a fost 

introdus în text la propunerea delegației române. 

Rezoluția APCE menționează dovezile privind încălcări serioase ale drepturilor omului și 

dreptului internațional umanitar de către Rusia, incluzând atacuri contra țintelor civile, 

utilizarea nedescriminatorie a artileriei, rachetelor și bombelor  -  incluzând bombe cu 

dispersie. De asemenea, Rusia a recurs la atacuri asupra coridoarelor umanitare înființate 

pentru a permite civililor să scape din orașele asediate. 

APCE își manifestă îngrijoarea față de situația ucrainienilor care au fost forțați să își 

părăsească țara, în cel mai mare exod al unor refugiați văzut în Europa de la cel de-al 

Doilea Război Mondial. Adunarea aplaudă generozitatea și solidaritatea arătate de țările 

vecine - Polonia, #România, Ungaria, Republica Moldova, Slovacia -  care au preluat sute 

de mii de refugiați, mare lor majoritate femei și copii. A fost adăugată mențiunea 

propusă de delegația noastră -  România a primit 415.000 de refugiați. 

APCE ia în considerare creșterea asistenței oferită Ucrainei în eforturile acesteia de a-și 

consolida protecția teritorului său, inclusiv a spațiului aerian, pentru a reduce costul 

uman grav și consecințele tragice din punct vedere umanitar provocate de războiul 

declanțat de Federația Rusă. 

Adunarea este convinsă că gravitatea acțiunilor comise de Federația Rusă justifică 

recurgerea la articolul 8 din Statului Consiliului Europei.  
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Ținând cont că Federația Rusă a comis încălcări grave ale statutului Consiliului Europei, 

incompatibile cu calitatea de membru al Consiliului Europei, nu își respectă 

angajamentele care decurg din calitatea de membru, APCE consideră că Rusia nu mai 

poate să fie stat membru al Consiliului Europei. 

Comitetul de Miniștri ar trebui să ceară retragerea Federației Ruse din Consiliul Europei. 

Dacă Federația Rusă nu se conformează acestei solicitări, Comitetul de Miniștri trebuie 

să ia în considerare data imediat posibilă de la care Rusia să înceteze să mai facă parte 

din Consiliul Europei.”, a scris ea pe pagina de facebook. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Premierii Poloniei, Cehiei şi Sloveniei reafirmă, la Kiev, solidaritatea 

UE cu Ucraina 

Premierul Poloniei, Mateusz Morawiecki, vicepremierul Jaroslaw Kaczynski, premierul 

Cehiei, Petr Fiala, şi cel al Sloveniei, Janez Jansa, au reafirmat marţi seară, la Kiev, 

solidaritatea Uniunii Europene cu Ucraina, după întâlnirea cu preşedintele Volodimir 

Zelenski şi cu premierul Denis Şmihal. 

"Nu vă vom lăsa niciodată singuri. Suntem alături de cetăţenii Ucrainei pentru că ştim că 

nu luptă doar pentru libertatea şi securitatea lor, ci şi pentru noi", a declarat premierul 

Poloniei, Mateusz Morawiecki, conform cotidianului Le Monde, cerând Uniunii Europene 

să ofere Ucrainei statutul oficial de candidat în vederea integrării. 

"Ne aflăm la Kiev pentru a afirma susţinerea fără echivoc a Uniunii Europene pentru 

Ucraina", a subliniat Mateusz Morawiecki. 

Cu ocazia întâlnirii cu premierii Poloniei, Cehiei şi Sloveniei, preşedintele Ucrainei, 

Volodimir Zelenski, a denunţat încă o dată bombardamentele masive efectuate de 

armata rusă, iar premierul Denis Șmihal a salutat "curajul adevăraţilor prieteni ai 

Ucrainei". 

Vicepremierul polonez Jaroslaw Kacynzki a cerut, cu ocazia vizitei la Kiev, crearea unei 

"misiuni de pace" a NATO, "protejată de forţe armate", pentru stabilizarea Ucrainei. 

"Această misiune nu poate fi o misiune fără arme.  
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Dar trebuie să încerce să furnizeze asistenţă umanitară şi pentru pacificarea Ucrainei", a 

declarat Jaroslaw Kacynski, citat de agenţia de presă PAP şi de cotidianul Le Figaro. 

Guvernul Poloniei a comunicat că premierul Mateusz Morawiecki şi omologii săi din 

Cehia şi Slovenia se deplasează la Kiev "în calitatea de reprezentanţi ai Consiliului 

European", pentru a reafirma "susţinerea fără echivoc a întregii Uniuni Europene pentru 

suveranitatea şi independenţa Ucrainei şi pentru a prezenta măsuri ample de susţinere a 

naţiunii ucrainene şi a cetăţenilor ucraineni". 

Însă oficiali de la Bruxelles citaţi de cotidianul Le Monde şi site-ul de ştiri Tagesschau.de 

au declarat că nu există un mandat formal din partea Consiliului European pentru vizita 

în Ucraina, deşi deplasarea este susţinută de Uniunea Europeană. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Preşedintele ucrainean Volodimir Zelenski se va adresa online 

Congresului SUA miercuri, la ora 15:00 

Preşedintele ucrainean Volodimir Zelenski se va adresa online Congresului reunit al 

Statelor Unite miercuri, la ora 13.00 GMT (15.00, ora României), transmite News.ro. 

Numeroşi aleşi din Congresul american, atât democraţi, cât şi republicani, exercită 

presiuni asupra preşedintelui american Joe Biden să consolideze reacţia faţă de Rusia, în 

urma invaziei ruse a Ucrainei. 

Potrivit AFP, el ar urma să ceară încă o dată instituirea unei zone de excludere aeriană, 

măsură susţinută de mai mulţi aleşi ai Congresului, dar pe care preşedintele american a 

respins-o până acum. 

Aleşii americani din ambele tabere îi îndeamnă, de asemenea, lui Joe Biden să faciliteze 

livrarea avioanelor poloneze MiG-29 către Ucraina. 

Miercuri, Zelenski s-a adresat parlamentarilor canadieni, fiind aplaudat minute în şir. 

(Sursa: g4media.ro) 
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• Ucraina susține că Rusia și-a atenuat pozițiile în negocieri și nu mai 

cere Ucrainei să se predea / Negocierile continuă miercuri 

Rusia și-a atenuat poziția în negocierile cu Ucraina, afirmă un consilier al președintelui 

ucrainean, citat de Sky News. 

Ihor Zhovkva, adjunct al șefului de cabinet al președintelui Volodimir Zelenski, a declarat 

că discuțiile dintre reprezentanții ruși și ucraineni au devenit „mai constructive”. 

El a spus că Moscova și-a schimbat tonul și a încetat să mai ceară Ucrainei să se predea 

– un subiect pe care Rusia a insistat în timpul discuțiilor anterioare. 

Potrivit sursei citate, reprezentanții ucraineni se simt „moderat optimiști” după discuții, 

adăugând însă că ar fi necesar ca Zelenski și Vladimir Putin să se întâlnească pentru a se 

înregistra progrese majore. 

UPDATE Negociatorul ucrainean Mihailo Podoliak, consilier al preşedintelui Ucrainei, a 

precizat marți seara, pe Twitter, căp negocierile vor continua miercuri. Acesta a 

caracterizat procesul de negociere drept „foarte dificil și vîscos”, cu contradicții 

„fundamentale” între ruși și ucraineni. 

„Dar cu siguranță există loc de compromis”, a adăugat el. 

(Sursa: g4media.ro) 

 

• Petrolul european (Brent) a scăzut pentru prima dată de la începerea 

războiului sub 100 de dolari pe baril, o valoare cu 30% mai mică decât 

maximul de săptămâna trecută. 

Începând de miercurea trecută, când țițeiul european (BRENT) a ajuns la 130 de 

dolari/baril, prețul acestuia scade permanent, coborând astăzi până la 97 de dolari (-8% 

față de ieri).  
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Scăderea cotațiilor poate fi o anticipare a unei eventuale decizii a băncii centrale a SUA 

(FED) de a crește dobânzile, dar poate fi provocată și de numărul mare de cazuri Covid 

din China sau de discuțiile de încetare a focului dintre ucraineni și ruși. Cert este faptul 

că piețele nu vedeau cotația țițeiului la 130 de dolari pe baril, nivel atins săptămâna 

trecută, după ce SUA și UK au interzis importurile de petrol rusesc. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• FMI: Invadarea Ucrainei de către Rusia va afecta în mod fundamental 

economia mondială 

Invadarea Ucrainei de către Rusia va afecta întreaga economie mondială, prin încetinirea 

creşterii economice şi majorarea inflaţiei, şi ar putea reconfigura în mod fundamental 

ordinea economică mondială pe termen mai lung, a avertizat marţi Fondul Monetar 

Internaţional.  
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Dincolo de suferinţa umană şi fluxul istoric de refugiaţi, războiul majorează preţurile la 

alimente şi energie, alimentează inflaţia şi erodează valoarea veniturilor, perturbând 

comerţul, lanţul de aprovizionare şi remitenţele în ţările vecine Ucrainei. De asemenea, 

erodează încrederea şi produce incertitudini în rândul investitorilor, ceea ce scade 

valoarea activelor, înăspreşte condiţiile financiare şi ar putea duce la ieşiri de capital de 

pe pieţele emergente, se arată într-o postare pe site-ul FMI. 

"Conflictul este o lovitură majoră la adresa economiei globale, care va afecta creşterea şi 

va majora preţurile", avertizează FMI. 

Deja instituţia cu sediul la Washington anunţase că se aşteaptă să revizuiască în scădere 

precedenta prognoză privind o creştere de 4,4% a economiei mondiale în 2022. În 

postarea de marţi, FMI sugerează că ar putea înrăutăţi şi previziunile privind creşterea 

regională. 

Estimările actualizate ale FMI vor fi publicate pe 19 aprilie. 

Ţările care au expunere directă din punct de vedere al comerţului, al turismului şi al 

finanţelor vor simţi presiunea în creştere, existând şi un risc mai ridicat de instabilitate în 

anumite regiuni, cum ar fi Africa Subsahariană, America Latină, Caucaz şi Asia Centrală. 

În acelaşi timp, insecuritatea alimentară va spori probabil în zone din Africa şi Orientul 

Mijlociu, unde ţări ca Egipt importă 80% din grâul lor din Rusia şi Ucraina, avertizează 

FMI. 

Pe termen mai lung, "războiul ar putea afecta în mod fundamental ordinea economică 

globală şi geopolitică prin reconfigurarea lanţului de aprovizionare, a livrărilor de 

energie, a reţelelor de plăţi şi a modului în care statele vor regândi deţinerile valutare", 

apreciază FMI. 

Instituţia se aşteaptă la recesiuni profunde în Rusia şi Ucraina şi estimează că Europa s-

ar putea confrunta cu perturbări ale importurilor de gaze naturale şi ale lanţului de 

aprovizionare. 

Europa de Est, care a absorbit cea mai mare parte din cele trei milioane de refugiaţi 

ucraineni, se va confrunta, ca rezultat, cu costuri de finanţare mai ridicate. 

(Sursa: Agerpres)  


